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A co dál, doktore?

It's your turn, doc!

Ivan Úlehla, cesta psychoterapeutovou myslí

Myšlení je zvyk. Myslet se učíme a můžeme se naučit myslet jinak.
Někdy je k tomu třeba meditace, jindy je nutné odejít do pouště a pobýt tam několik let, 

jinému stačí psychoterapie, k někomu musí promluvit některý z bohů. Obvykle se 
učíme myslet tak, že do toho, co už víme, zapracováváme svá vysvětlení vlastních 
zkušeností s tím, co potkáváme. Vědomosti, názory, zážitky, prožitky atd. Jean Piaget 
řekl, že jeli inteligence vůbec něco, pak je to schopnost vřazovat nové podněty do 
starých struktur.
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Výchozí bod

minulost
budoucnost

přítomnost

přítomnost jasně poznáme,
i když ji nikdo neumí změřit

?!

Výchozí bod tohoto vyprávění je právě přítomnost, přestože neustále prchá, 
neumíme ji změřit, neustále se nám mění v minulost a také neustále otevírá 
budoucnost.

Přítomnost je výchozím bodem protože v přítomnosti se všechno mění. Své volby 
činíme v přítomnosti  a říká se, že ze všech možných budoucností právě svou 
volbou vybíráme ty, které se nakonec přihodí. Jenže každá změna budoucnosti 
s sebou nutně nese změnu minulosti, která k k přítomnosti měnící budoucnost 
vedla.

Přesto minulost máme tendenci vnímat jako neměnnou, více méně jasně danou, 
jako něco, oč se můžeme opřít, včetně své vlastní historie. (Což je 
mimochodem paradox, protože, kdybychom nemohli minulost měnit, tak 
bychom nemohli pracovat například s traumaty v dětství)

Minulost už nám nemůže ublížit, ta se stala, přežili jsme. Jenže budoucnost, tam 
jsou všechna možná nebezpečí připravena. Naštěstí jsou tam i budoucí 
rozkoše. Většina lidského snažení je v hledání jak se nejistotě budoucího 
vyrovnat, jak se přeci jen přiblížit schopnosti předvídat budoucí, jak zvýšit 
pravděpodobnost dosažení kýžené budoucnosti.

Přítomnost je jediné, co právě máme, minulost jakkoli jasná, je za námi a před 
námi je budoucnost o které víme jistě pouze jediné, že je nejistá. Energie 
našich rozhodnutí nás vrhá do budoucnosti, kterou bychom snad i rádi, ale 
nikdy předem nevíme, zda opravdu nastane.

Kurt Ludewig správně poznamenává, že terapeutovo dilema je neřešitelné, neboť 
věčně bude čelit tomu, že chce být užitečný, aniž by mohl zaručit, že bude.
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Bod obratu

Jsi na řadě!!

Vycházíme z analytické filosofie, filosofie obratu k jazyku a tak bereme svět za 
něco, co zažíváme v jazyce, za něco o čem jazykujeme, za něco, co nejčastěji 
je tématem našich řečí.

Kdykoli lidé spolu vedou řeč, tak se přitom střídají. Až na výjimky, kdy se hádají a 
skáčou si do řeči, překřikují se  anebo společně halasí, je typické, že jeden 
mluví a druhý naslouchá. V rozhovoru tak vlastně oba jeho účastníci střídají dvě 
základní činnosti: mluvení a naslouchání. Vzájemné prostřídáni se odehrává v  
bodě obratu, kdy řeč jednoho končí a na řadě je ten druhý. 

Bod obratu zkoumala sociální psychologie a sepsala signály, které člověk dává 
druhému, když končí svou řeč a dává příležitost, aby na řadu se svou řečí přišel 
ten druhý. Typické jsou změny pohledu (mluvící se začne, nebo naopak 
přestane dívat druhému do očí), změny mimiky a gest (mluvčí udělá výrazný 
posunek či gesto), změny dýchání (nenadechne se, že by začal znovu mluvit), 
změny polohy těla (přesednutí, pootočení, nachýlení, oddálení). Obzvláště pak 
jsou typické intonace (mluvčí udělá „tečkovatější“ tečku než jindy  výrazněji 
klesne hlasem), či stavba vět (tázací věta). Velmi často mluvčí oznámí, že svou 
řeč končí (tak to je všechno, tohle se mi stalo, už raději dost, tak to vidíte, atd. 
Úplně nejčastěji se prostě odmlčí a v očekávání pohlédne na druhého. 
Výsledek těchto zkoumání lze lapidárně shrnout: v řeči dvou lidí je bod obratu 
označen tak důkladně, že jej nelze přehlédnout. 

Neobyčejné na Pracovníkově mluvení je, že veškeré jeho umění, přesvědčení, 
vědomosti i víra a zkušenosti se nakonec zhodnotí právě v okamžiku, kdy je v 
rozhovoru na řadě. Proto je pro mne výchozím bodem na němž „všechno“ stojí 
a s nímž „všechno“ padá.

Být na řadě znamená připojit se k dosud plynoucímu proudu řečí a událostí něčím 
vlastním. V tom Pracovník vězí „až po uši. Je v tom sám, nikdo jej nemůže 
zastoupit, je v tom osobně a „na vlastní triko“  vždy jen za sebe. Veškerá 
odpovědnost za to, co udělá, je na něm. 

Nemůže se za nic skrýt, na nic vymluvit, nemůže utéci. Pravda, může se vylhat, a 
to je také jedna z věcí, kterou každý Pracovník velmi dobře umí. Dříve nebo 
později, ale vždy zcela nepřehlédnutelně, však přijde chvíle, kdy je řada na 
něm. 

Právě do tohoto bodu obratu se podle mého názoru přímo a nevyhnutelně promítá 
vše, co si Pracovník myslí, čemu věří, k čemu se upíná, co předpokládá o své 
profesi, o podstatě člověka, o teoriích, které zastává, o filosofii, ke které se 
kloní, i o sobě samotném. Tento moment je úběžníkem, k němuž všechno cílí. 
Je to ta chvíle, kdy je na Pracovníkovi, aby ukázal co umí.
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Operování sebe sama

●Reflektování

Máli systemická metoda odpovídat filosofii, k níž se vztahuje, musí vycházet z 
toho, co pracovník může činit a nač může působit. Nemůželi zacházet s 
klientem ani na něj přímo působit, zůstává metodou ta pracovníkova práce se 
sebou, kterou řídí své působení na rozhovor. 

Metodou systemické práce rozumíme způsob, jímž pracovník zachází sám se 
sebou a který nazýváme reflektování. Reflektování můžeme brát jako volbu 
určité cesty, v tomto případě systemické, po níž se ubírá pracovníkova mysl při 
práci. Tuto cestu lze rozvíjet, pěstovat a cvičit.

„Pracovištěm“ systemické terapie je rozhovor. Pracovník opracovává rozhovor 
svými příspěvky, které jsou vtělením jeho reflektování.

Čirý systemický puritanismus říká, že jen takové reflektování je systemické, které 
se ubírá cestami, jež mysli otevřely modely praxe vycházející z obecné 
systemické teorie pomoci, založené na aplikaci zcela konkrétního trsu 
spřízněných filosofií. Nebo naopak, že pouhé použití systemického technického 
návodu nečiní z rozhovoru systemickou terapii, protože je použita jiná metoda 
než systemická

Reflektování toho, co se s terapeutem děje právě v přítomnosti, to jest v bodě 
obratu, když je terapeut na řadě, je tou metodou, kterou se musíme učit. Umět 
používat metodu znamená mít dovednost s ní zacházet. K tomu jsou nutné 
znalosti, metodické koncepty a zkušenosti získané cvikem.
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Cvičení

●popište nejrůznější stavy své mysli, 
myšlenkové pochody, sebezáchranné akce, 
prostě, co vám táhne hlavou, když jste v 
rozhovoru s klientem na řadě 
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Tupé prázdno

●proboha, co 
mám dělat?

Tupé prázdno typicky přichází, až když Pracovník už je na řadě a náhle s 
bleskovou hrůzou zjistí, že jej nenapadá nic jiného, než že jej nic nenapadá. A 
pokud jej snad něco i napadalo, že to právě zapomněl. Obvykle si to spojuje se 
známou otázkou: proboha, co mám dělat? 

Tupé prázdno je ďábelským mixem zdrcujících pocitů. Pracovník ještě pořád 
vypadá navenek normálně. Ale uvnitř, skryt za fasádou odborníka, se již svíjí v 
mukách, protože na otázku: ‘panebože, co mám dělat‘, namísto spásného 
nápadu nalézá pouze Tupé prázdno, ono duté nic, stejně neblahé jako když při 
zkoušení nevěděl u tabule. Rázem se hroutí stavba profesionální sebedůvěry a 
nastupuje pocit, že profesionálně selhává, že se znemožňuje, nic neumí, neměl 
by tu být a když už tu je, tak by aspoň neměl být na řadě. Své upíří zuby 
vystrkují nedostačivost, nekompetentnost a ztráta sebevědomí. Za nimi se hlásí 
výčitky, strach; a v jejich stínu se plíží stvůry ještě daleko horší, tak příšerné, že 
ani nemají jména. Člověk se ocitá holý a bezmocný, přistižený a vystavený 
posměchu. 

To vše se odehrává během mžiku, době tak krátké, že svou niternou hrůzu ještě 
docela dobře každý z pomahačů dovede udržet skrytou za maskou odborníka, 
který naslouchá, moudře přikyvuje hlavou a empaticky přitakává svým 
profesionálním: hmm, hmmm.
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Panika a útěk

Zdrojem Tupého prázdna je „zkrat“, který „přepálí pojistky“ ve chvíli, kdy se 
přesvědčení, že je profesionální povinností být chytrý, obratný a umný expert, 
sejde s tím, že pracovník se ztratí, přestane rozumět souvislostem, dojdou mu 
nápady a neví jak dál. Tento „zkrat“ je tak nesnesitelný, že je na pomoc 
přivolána panika. Panika, která zachraňuje holý život a dodává životodárnou 
sílu utéci.

 „Co budeme dělat?“ rozhlížel se Dvoukvítek.
„Zpanikaříme?“ navrhl Mrakoplaš s nadějí. Vždycky si myslel, že nejlepší cesta k záchraně 

je zpanikařit. Jeho teorie vycházela z toho, že se lidé, kteří se v minulosti setkali se 
šavlozubým tygrem, dali rozdělit zhruba na ty, kteří zpanikařili a utekli, a na ty druhé, 
kteří zůstali stát na místě a říkali něco jako „ó, jak vznešená šelma“, nebo „kuk, 
kočičko!“.

Terry Pratchett  Lehké Fantastično
Běžně tradičně a chvályhodně nabízí spásu útěk vpřed. K činnostem, kterými lze 

atakovat, zahlušit a zapudit Tupé prázdno a v panice sáhnout po spásném 
záchranném kruhu, který se nám nabízí v podobě administrace procedur. Jsou to 
postupy, kterým se všichni pomahači učí ve školách. Je to postup, který 
důvěrně známe, jak byl na nás samotných použit v mnoha životních situacích. 
Procedury lze totiž kdykoli spásně vytáhnout jako kašpárka z kouzelného 
klobouku. I s malým Kašpárkem lze zahrát velké představení. A to by bylo, aby 
v průběhu člověka něco nenapadlo! Procedurami pak může být téměř cokoli, co 
je dostatečně neosobní. Právě tak dobře poslouží dotazník, mravní přikázání, 
formulář, napomenutí, nácviková technika, poskytnutí peněžní dávky, 
diagnostické vyšetření, dynamická interpretace, dobrá rada, indikovaný postup, 
poučení, sejmutí anamnézy, odeslání jinam a podobně. 

Čím rychleji se Pracovník uteče k procedurám, tím rychleji se zbaví svých vnitřních 
muk a je panikou zachráněn. Je tedy zřetelné, že v situaci Tupého prázdna 
vede k administraci procedur panika ze zhroucení vlastní profesionality a 
nutkavá snaha zachránit alespoň její zdání, když už pracovník neví kudy kam. 
Procedurám se takto dostává dalšího důležitého poslání vedle jejich řádného 
použití, tam kde se patří jich použít. Totiž zastřít Pracovníkovo Tupé prázdno, 
poskytnout mu oddychový čas a naději, že na něco přijde, zatímco bude rutinně 
administrovat proceduru. 
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Kam vede útěk k administraci 
procedur
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Útěk vzad

●tam, kde jsem tomu 
ještě rozuměl
●k tomu, proč jsme 
spolu

Chtěl bych vedle panického útěku vpřed  cesty tradiční, úctyhodné a fungující  načrtnout útěk 
cestou vzad, čili návrat. Panika, jak říká Mrakoplaš, může být nadějí, může být dobrým a 
užitečným signálem, o nějž se překotnou administrací procedur ochudím. Vykročit na cestu 
návratu lze přitom docela snadno. Stačí se zastavit alespoň na tak dlouho, abych si svou vlastní 
paniku vůbec dokázal uvědomit. Abych byl schopen reflektovat, totiž všimnout si, co se to ve 
mně, či se mnou, právě teď děje. Místo abych bezprostředně paniku odvracel, mohu ji docela 
dobře vnímat jako signál, který mne užitečně varuje. Že nemám v nacvičeném reflexu vrhat se 
vpřed k procedurám chválení šavlozubých tygrů, ale právě naopak, musím všechno zahodit a 
prchat zpět. Kam? Vrátit se tam, kde jsem ještě rozuměl. Tam, kde jsem ještě nebyl ztracený 
tam, kde jsem ještě věděl. Jediné, co přitom mohu ztratit je čas. Nic víc neztratím, i kdybych se 
měl vrátit na samý počátek

Jinými slovy považuji za mnohem lepší spásu ve chvíli Tupého prázdna, znovu si vyjasnit otázku: 
kdo tady pomáhá komu a s čím, než se utíkat k administraci procedur, které v této souvislosti 
jsou jen jednou méně nápadných cest, jak se z Tupého prázdna vylhat.

V rozhovoru nejde o to, abych si jako pracovník vždy se vším věděl rady, aby stále všemu 
rozuměl. Jde o to nikdy nezapomenout jak se to stalo, že jsme se ocitli v klientově světě. 
Jinými slovy to, že se ztratí a neví jak dál, je dobrá příležitost, která Pracovníka může 
vyburcovat, aby se znovu začal ptát v nejrůznějších variacích na základní otázku: Kde jsem se 
vám tu vzal?
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Osvícené jasno

●právě ten jediný 
správný nápad

Osvícené jasno je pocit příjemný, posilující, pocit vytoužený a všeobecně 
oceňovaný. Ve chvíli, kdy je Pracovník na řadě zažívá Osvícené jasno vždy, 
kdykoli mu přijde na mysl právě ten jedině správný nápad. 

Osvícené jasno je dokonalý protipól Tupého prázdna. Ve stavu Osvíceného jasna 
Pracovník zakouší útěšné povznesení, nevyhnutelnou důstojnost profesionální 
jistoty  ve smyslu určitosti, nepochybnosti, zaručenosti, neklamnosti, zjevnosti, 
spolehlivosti, skutečnosti a opravdovosti. To znamená, že se zklidnily 
pochybnosti, narostla jistota a obojí je podtrženo lehkou povzneseností, ba až 
povýšeností „vědoucího“. Pracovník je práv cítit se oprávněným nositelem 
správného nápadu. 

Tradiční představy, co má umět a jak má a pracovat dobře vyškolený expert, jsou 
Osvíceným jasnem dokonale naplněny: když se mu vše daří, zaslouženě 
pociťuje vytouženou a příjemnou profesionální jistotu. Namísto tupouna je zde 
pevný jasoň. Je mu jasné jaký správný krok je nyní na řadě. Takové „vědět jak 
správně dál“, je vysoce oceňováno naší kulturou a soustavně pěstováno zvláště 
ve školách, které učí žáky a studenty, že správná odpověď na otázku je jen 
jedna.

Osvícené jasno se zdá být nejlepší prevencí Tupého prázdna. Expert se do stavu 
Tupého prázdna prostě nedostává, neboť věří v odborný svět v němž Tupé 
prázdno nemá své místo a zůstává jediné žádoucí a správné Osvícené jasno. 
Správný odborník se vyškolil rozpoznat jací klienti jsou, jak objevit s čím 
přicházejí, jak najít, k čemu ukazují jejich symptomy. 
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Ratíři sociální svátosti

●zasvěcení
●jistota

Osvícené jasno nám svou povznášející jistotou, že jsme dobří, dává křídla stát se rytíři sociální 
svátosti, mít moc a možnost bojovat za to, co je správné, prosazovat sociální dobro, rovnost, 
spravedlivost či ochranu slabších.

Pravé poznání skrytých věcí je přístupné jenom zasvěceným. Proto je tvým úkolem nejprve 
přesvědčit druhého, že nic není takové jak se jeví, že to, co vidí, slyší a cítí není to skutečně 
pravé. 

Školy rytířů sociální svátosti, zasvěcují do nejdůležitějšího  umění odhalit a popsat skryté jádro a 
zdroj problému. To znamená objevit a zformulovat, co je špatně. Musí umět diagnostiku i 
diferenciální diagnostiku, aby jednotlivé problémy správně zařadili a od sebe dobře odlišili. 
Cílem tréninku není jen prostá dovednost umět problémy odhalit a popsat, ale především 
nácvik jak tuto činnost zkrátit na nejkratší nutnou dobu  udělat to, co nejrychleji.

Rytíř sociální svátosti nechce být šarlatán a proto se učí diagnostické mapy podle nichž řídí své 
odborné kroky. Mapy mu pomáhají (stejně jako turistovi v krajině), aby porozuměl tomu, kde 
je a co to všechno kolem něj znamená. Potřebuje mít nějakou mapu, nejlépe vykreslenou 
zasloužilými pomahači.

Má „buzolu“  etiopatogeneze a psycho či sociopatologie, svítí si „baterkou“ diagnostických 
metod a má s sebou KPZ (krabičku poslední záchrany) diagnostických manuálů. Takto 
vybaven, věren představám vlastním i pacientovým proniká na území, kam je nezasvěceným 
vstup zakázán. Ideálem pak je pohybovat se jako zkušený orientační běžec na trati závodu: 
žádné zdržovačky s krásami lesa, rychle splnit úkoly, najít rozhodující místa a zvítězit. Tedy 
nikoli už nad tratí ale nad problémem. Zvítězit v rychlosti s jakou odhalí utajené, najde 
vhodnou diagnostickou formuli a zvítězí doručením indikované léčby. Co je mu do lesa.

Zdroji osvíceného jasna jsou především tradice osvícenectví a víra v mravní imperativ.
Osvícené jasno je vybudováno na nesmírně důležité součásti naší kultury  důvěře ve schopnost 

rozumu řešit správně věci a stanovovat pravidla správných postupů. Že se touto cestou daří jít, 
je vidět na naší civilizaci, zachráněných životech, kvalitní práci, vědeckotechnickém pokroku a 
tisíci dalších momentech každodenní zkušenosti. Osvícené jasno jako součást této důvěry v 
rozum, je společensky hodnoceno jako dobré, správné a mravně žádoucí. Osvícené jasno je 
naplněním idejí Osvícenství, jak vykládalo svět a lidské poznání tohoto světa. V tomto smyslu 
je praktickou aplikací psychologické teorie vycházející z unikátního předpokladu: chce totiž, 
abychom věřili, že všechny problémy jsou řešitelné, že jsou řešitelné rychle, a to zásahem 
technologie, techniky a snad i špetky magie. 
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Překročit osvícené jasno

●být expert

●znesvěcovat

●vyvažovat

V bodě obratu, když je Pracovník na řadě je Osvícené jasno vítaným zdrojem 
nápadů, co dělat. V této úloze má nezastupitelnou roli. Vyzkoušené postupy a 
návody představují často výhodnou zkratku, jíž se lze dostat rychle kupředu. 
Velmi často je tato zkratka na místě a plně dostačuje. Je třeba se tyto zkratky 
učit a umět je používat. Je ovšem také třeba nenechat se unášet slastiplným 
pocitem jistoty až do míry, která brání respektovat jedinečnost a svébytnost 
klienta.

Záměrně zdůrazňuji v tématu Osvíceného jasna otázku mravní, protože etika zná, 
že ctnost nespočívá jen ve vědění, ale že možnost vědění závisí spíše na tom, 
jaký člověk je. Jinými slovy, když je Pracovník na řadě, tak právě do tohoto 
bodu obratu se podle mého názoru přímo a nevyhnutelně promítá vše, co si 
Pracovník myslí, čemu věří, k čemu se upíná, co předpokládá o své profesi, o 
podstatě člověka, o teoriích, které zastává, o filosofii, ke které se kloní, i o sobě 
samotném. Proto v bodě obratu vnímá, zažívá a koná rozdílné věci, podle toho 
jak se on sám dívá na svět a místo člověka v tomto světě. Mravní pohled tedy 
zdůrazňuje potřebu reflektovat vlastní předpoklady a předsudky, které slouží 
jako výběrové kritérium nač z všeho možného, bude Pracovník ve chvíli, kdy je 
na řadě reagovat a jak bude reagovat. 

Je zde ještě otázka, že další: jeli správná jedna jedná odpověď, pak to snímá z 
pracovníka zodpovědnost za její volbu, a zbývá jedině zodpovědnost, že se 
sám správné odpovědi správně naučil. Samotná práce s těmi odpověďmi pak je 
jen rutinní výkon, který v krajním případě může dělat počítač. Jeli jen jedna 
odpověď není o čem přemýšlet.

Domnívám se, že Tupé prázdno a Osvícené jasno jako dva protipóly na jedné linii 
představují vyhrocené stavy, do nichž se Pracovník, jakmile je na řadě, může 
dostat. Extrémy pocitové, profesní i mravní. Myslím, že je dobré mít k extrémům 
alternativu.



  

 

© GI, konzultační a vzdělávací skupina   www.g-i.cz   info@g-i.cz

Svoboda možností

Nejde o nic nového, co by kdokoli neznal. Zažíváme ji často  právě tak ve 
společenské konverzaci jako v profesionálním rozhovoru  Svoboda možností 
znamená, že člověku je příjemně, pohodově, je zaujatý, zvědavý, baví se a těší 
se, co  rozhovor  přinese. Na první pohled se nezdá, že by toto měl prožívat 
pracovník v bodě obratu profesionálního rozhovoru.  Ačkoli to prožívá dokonce 
daleko častěji, než se zdá, jenže má naučeno, že pocit Svobody možností patří 
k rozhovoru přátelskému, osobnímu, a tedy neprofesionálnímu. Proto tentýž 
zážitek v profesionálním rozhovoru obvykle nebere vážně, přehlíží jej, ba 
dokonce mnohdy jej považuje za nevhodný a pro jeho zdánlivou nevážnost jej 
potlačuje. V důsledku to znamená že Svobodu možností, i když ji každý zná, 
málokdo ji hledá v profesionálním rozhovoru, a tak ji tam ani nenachází. Navíc  
v touze dosáhnout jednoznačnosti osvíceného jasna  je mnohdy Svoboda 
možností považována za chybu: mít mnoho nápadů je stejně špatné, jako nemít 
žádný nápad. Mnoho nápadů nesplňuje předpoklad, že odborník umí správnou 
odpověď, a ta může být jen jedna. 

Nezastávám tento názor. Tvrdím, že v rozhovoru Pracovníka je Svoboda možností 
se svou mnohostí nápadů optimální cestou k respektu, zodpovědnosti a 
spolupráci.

Když je na řadě, prožívá Pracovník Svobodu možností, jestliže mu jeho vlastní 
vnitřní pohoda, bezpečí a přesvědčení otevírají šanci brouzdat se různými nápady 
jak dál. Klíčové jsou přitom právě bezpečí a pohoda, které mu dovolují, aby 
chvíli, kdy je na řadě, prožíval příjemně. Přesvědčení je mimo jiné ve slovech: 
vím, že nic nevím. Právě protože ví mnoho, ví také, že všechno může být jinak. 
Aneb jak říká písnička V+W: „nikdy nic, nikdo nemá míti za definitivní, neboť nikdy 
nic nikdo neví, co se může stát“.

Cestu k Svobodě možností otevírá víra v určité předpoklady. Svým způsobem se 
podobá něčemu z osvíceného jasna  tím, že je návodem jak se stavět ke 
kontextu, jak rozumět souvislostem, jak na ně reagovat a jak za daných 
okolností zacházet se sebou a s klientem. Od Osvíceného jasna se zásadně liší 
především tím, že toto přesvědčení nestaví jako jediné možné či dokonce 
jediné správné. 

Přesvědčení Svobody možností lze shrnout do několika tezí, podobně jako jsem to 
udělal u Osvíceného jasna:

odbornost spočívá v dovednosti rozvíjet spolupráci
odbornost znamená dovednost vést dialog o jakýchkoli tématech klienta
klient je schopen nejlépe posoudit, co je pro něj dobré
centrem pozornosti je kvalita života z klientova pohledu
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Shrnutí

●pohoda
●bezpečí
●hravost

Svoboda možností říká: Využij Tupého prázdna k rozvíjení spolupráce. Využij 
Osvíceného jasna jako dobrého podnětu aby ses přeptal klienta na jeho názor. 
Můžeš nevědět. Odpovědnost leží na spolupráci, nikoli na tom, zda určíš 
správný postup. Klíčem je bezpečí a spolupráce

Jeli u Tupého prázdna důvodem k jeho zkoumání nepohoda, kterou přináší a u 
Osvícené jistoty touha jí dosáhnout, pak Svoboda možností je něco tak 
normálního, tak samozřejmého, že zcela chybí nějaká všeobecná potřeba tuto 
situaci zkoumat. Když jsme něco po dlouhou dobu pokládali za samozřejmost, 
je těžké i jen pochopit, co je to, na co jsme si zvykli. Samozřejmost nás svádí k 
přehlížení zásadní skutečnosti  jde o dialog, který funguje, a základní otázky: 
jak je to možné?


